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LIDÉ 

Koruna vylepšila rekord k euru na 25,795 Kč/EUR 
Česká měna odpoledne 24. ledna dále posílila a vylepšila tak své maximum k euru na 25,795 

Kč/EUR. K dolaru zpevnila na závěrečných 17,53 Kč/USD. Koruna rostla díky pozitivnímu vývoji na 
akciovém trhu a kvůli propadu dolaru na světových trzích.  
ČNB je připravena zvýšit kvůli inflaci úroky 

Česká národní banka je připravena zvýšit úrokové sazby, pokud by poptávka tlačila na růst 
cen nebo se zvýšily odhady inflace, uvedl Vladimír Tomšík z bankovní rady ČNB. Připo-
mněl, že ČNB již ukázala své odhodlání tlumit inflaci tím, že loni zvýšila svou klíčovou 
dvoutýdenní reposazbu čtyřikrát, a to na 5,5leté maximum 3,5 %, napsala agentura Reu-
ters. Bankovní rada bude letos jednat o sazbách 7. února a investoři předpokládají, že bude 
uvažovat o zvýšení sazeb o další čtvrtinu procentního bodu.  

Růst maloobchodních tržeb v listopadu zpomalil  
Meziroční tempo růstu maloobchodních tržeb ve stálých cenách zpomalilo v listopadu na 4,4 % 

z říjnových 7,9 %. Zpomalení růstu bylo ovlivněno prodejem potravin. K celkovému růstu v listopadu 
nejvíce přispěly specializované prodejny elektroniky, elektrických přístrojů, nábytku a dalšího zboží pro 
domácnost a prodejny drogistického, farmaceutického a kosmetického zboží, oznámil ČSÚ. 

O financích na internetu 
Lidé se nyní mohou bezplatně vzdělávat o financích na internetu. Česká bankovní asociace  

spustila ve spolupráci s Českou národní bankou, ministerstvem financí a dalšími institucemi nekomerční 
internetové stránky www.financnivzdelavani.cz. Jedním z hlavních cílů je například vést klienty k ra-
cionálnímu zadlužování, které jim umožní úvěry splácet. Účelem stránek je populární formou přiblížit 
klientům základní finanční pojmy a produkty, stejně jako je například seznámit s finančním plánováním.  

Většina firma nevyužije insolvenční rejstřík  
Většina českých firem se nechystá využívat možností, které jim v případě neproplacení faktury 

od obchodního partnera nabízí od ledna insolvenční zákon v podobě insolvenčního rejstříku. Vyplývá to 
z průzkumu společnosti Atradius, jedné z největších pojišťoven pohledávek na světě. Polovina dotáza-
ných společností nevyužije zákona ze strachu z poškození obchodních vztahů. Pouze 27 % firem se 
domnívá, že nově platný insolvenční zákon a možnost vložení dlužníka do insolvenčního rejstříku bude 

Platby v euru budou jednodušší 

Silnější tým manažerů 
pro vnější vztahy ING 
Tým manažerů pro vnější vztahy v ING Whole-
sale Banking posílil během listopadu a prosince 
loňského roku o Zdeňka Matouška (29) a Jitku 
Kulhánkovou (33). Zdeněk Matoušek bude zod-
povědný za klienty z oblasti automobilového a 
zpracovatelského průmyslu (investory, výrobce, 
vývozce a dealery) a Jitka Kulhánková se bude 
starat o klienty ze sektorů léčiv a zdravotní péče, 
telekomunikace a médií, stravování a retailu. 
Prezidentem ČSE byl 
zvolen Luboš Komárek 
Česká společnost ekonomická (ČSE) má od úterý  
22. ledna nové výkonné vedení. Představenstvo  
České společnosti ekonomické zvolilo na násle-
dující dvouleté funkční období novým preziden-
tem ČSE Luboše Komárka (ČNB). Vicepreziden-
tem byl zvolen Michal Skořepa (rovněž ČNB). 
Za členy výkonného výboru byli dále zvoleni 
Tomáš Holub, Petr Jakubík, Martin Macháček, 
Daniel Münich a Tomáš Sedláček.  
Posláním ČSE je napomáhat rozvoji a populari-
zaci ekonomie v ČR. Proto pořádá konference, 
odborné přednášky a semináře, organizuje soutě-
že Mladý ekonom roku a Cena Karla Engliše a 
uděluje Cenu ČSE za dlouhodobý přínos k roz-
voji českého ekonomického učení. ČSE je čle-
nem Rady vědeckých společností při AV ČR. V 
současnosti má zhruba 250 individuálních členů.  
Tomáš Horáček v PwC  

Tomáš Horáček (37) povede český 
tým PricewaterhouseCoopers pro 
poradenství při fúzích a akvizicích. 
Jeho úkolem bude rozvíjet a rozši-
řovat služby v oblasti fúzí a akvizic 
pro klienty z řad českých i meziná-

rodních společností působících v ČR a dalších 
zemích střední a východní Evropy. 

Mezinárodní platby v euru se pro větši-
nu Evropanů výrazně zjednoduší. Již dnes, 28. 
ledna totiž začne zavádění prvního ze standardů 
SEPA – Jednotné oblasti pro platby v eurech. 
Jsou součástí budování jednotného trhu v Ev-
ropské unii a znamenají, že se odstraní rozdíly 
mezi národními a přeshraničními platbami v 
eurech, které budou probíhat stejně rychle a za 
stejných podmínek.  

„Projekt SEPA iniciovaly a realizovaly 
samotné banky. Jde o vynikající příklad samore-
gulace na evropské úrovni, bez jakýchkoli admi-
nistrativních a byrokratických direktiv. Je samo-
zřejmé, že jsme se všech prací na budování 
platformy účastnili již od počátku,“ prohlásil 
prezident České bankovní asociace Jiří Kunert.  

Jednotná oblast pro platby v eurech je 
založena na aplikaci jednotných evropských 
standardů pro čtyři základní druhy platebních 
operací – bezhotovostní úhrady, přímá inkasa, 
úhrady či výběry pomocí platební karty a hoto-
vostní platby v euru.  

„Jako první budou standardy SEPA 
zavedeny pro bezhotovostní úhrady, u přímých 
inkas se jejich aplikace předpokládá na konci 
roku 2009. Do konce roku 2010 by měla být 
aplikována i pravidla pro kartové operace,“ 

upřesnila předsedkyně Komise ČBA pro plateb-
ní styk Jitka Pantůčková. 

Zásadní změnou pro klienty finančních 
ústavů je skutečnost, že nově bude u příkazů 
pro převody v eurech nutné zadávat údaje o 
adresátovi ve formě IBAN a BIC. Ty nahradí 
dnes používané číslo účtu (které je v každé 
bance v jiném formátu), resp. bankovní spojení. 
IBAN je rovněž číslo bankovního účtu, ale v 
novém mezinárodním formátu pro Evropský 
hospodářský prostor, obsahující všechny ne-
zbytné identifikační údaje včetně kontrolních 
znaků. BIC je bankovní identifikační kód, uží-
vaný pro účely mezinárodního platebního styku.  

„Tyto kódy jsou běžně na výpisech účtů 
již nyní, takže je nikdo nebude muset pracně 
hledat. Výhodou standardu SEPA je i to, že s 
každým příkazem je možné poslat příjemci pe-
něz textovou zprávu o rozsahu až 140 znaků,“ 
dodala Jitka Pantůčková. 

SEPA zahrnuje země Evropského hos-
podářského prostoru (EU, Norsko, Lichtenštejn-
sko a Island) a Švýcarsko. Nepřistupují k ní 
státy, ale především jednotlivé banky či bankov-
ní skupiny. Většina českých bank začne SEPA 
bezhotovostní úhrady v eurech nabízet postupně 
v průběhu prvního pololetí roku 2008. 

EKONOMIKA 

V lednovém vydání  
časopisu Bankovnictví  

se dočtete o… 
 

• očekávání hypotečních bankéřů 
• dočasném zrychlení inflace 
• nejbohatších lidech světa i ČR 
• umění jako zajímavé investici 
• tom, co letos očekává trh 
• postoji Čechů k půjčkám 
• využití ECM v bankách 
• investicích  do komodit 

 

Ukázkový výtisk zdarma a informace o předplatném 
získáte na tel. čísle 800 110 022  

nebo na http://bankovnictvi.ihned.cz. 
 

Časopis je také k dostání ve volném prodeji.  
Seznam prodejen: www.economia.cz/prodejny. 

 

KOMENTÁŘ 

http://www.financnivzdelavani.cz
http://bankovnictvi.ihned.cz
http://www.economia.cz/prodejny
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účinným nástrojem proti nezaplacení faktury. Naproti tomu téměř polovina tázaných (48 %) nevyužije 
možnosti vložit dlužníka do registru po 30 dnech od překročení předepsané doby splatnosti, protože mají 
obavu z narušení obchodních vztahů. "Výsledky průzkumu ukazují, že mezi firmami zatím není přílišná 
vůle riskovat dobré obchodní vztahy," uvedl ředitel pojišťovny Atradius v ČR Robert Čapka. Anketu 
zpracovala pro Atradius agentura Factum Invenio, která se dotázala 200 firem napříč obory.  

Euro neovlivní růst ekonomiky, ceny ale porostou 
Přijetí eura zřejmě podle studie Mendelovy univerzity v Brně nebude mít negativní vliv 
na ekonomický růst v ČR a tedy ani na snížení reálných příjmů Čechů. Po přijetí eura 
se však asi na delší dobu zvýší inflace, která by tak měla být vyšší než v eurozóně; 
nárazové zvýšení cen po přechodu na euro podle studie není pravděpodobné. Češi jsou 
k přijetí eura poměrně rezervovaní. Podle studie má euro sice podporu dvou třetin oby-
vatel, ale jen pětina Čechů je chce zavést co nejrychleji. "Vyšší inflace bude ale ospra-
vedlněna doháněním ekonomické úrovně eurozóny," uvedl spoluautor studie Petr Roz-
mahel. Přijetím eura totiž čeká ekonomika přijde o možnost přibližovat se k úrovni 
vyspělejších zemí přes posilování koruny. "Přijetí eura znamená ztrátu kurzového ka-

nálu a posílení inflačního kanálu až o několik procentních bodů. Se zvyšujícím se českým HDP na obyva-
tele a přibližováním cen bude docházet k eliminaci uvedeného inflačního rozdílu," upozornil Rozmahel.  

MF chce vydat dluhopisy za 60 mld. Kč  
Ministerstvo financí hodlá letos vydat kvůli krytí schodku státního rozpočtu dluhopisy za 60 

mld. Kč. Vyplývá to z návrhu zákona o státním dluhopisovém programu, který schválila vláda.  

Česká republika patří mezi čtyřicítku nejlepších  
ČR patří podle nové studie UniCredit Group mezi prvních 40 zemí na světě z hlediska snadnosti 

podnikání, míry korupce a konkurenceschopnosti na světových trzích. Proto také ČR patří z hlediska 
atraktivnosti pro zahraniční investory v rámci zemí střední a východní Evropy mezi špičku, uvádí studie. 
"Za posledních deset let přitáhla ČR ve střední a východní Evropě po Estonsku nejvíc zahraničních in-
vestic na hlavu," uvedla hlavní ekonomka UniCredit Group pro SVE Debora Revoltellová. Příliv zahra-
ničních investic navíc podle studie nadále roste díky ekonomický reformám. Podle Revoltellové je ale 
nutné, aby ČR letos zahájila i druhou fázi reforem, pokud chce přijmout euro v letech 2012 až 2013.  

Zájem o nákup zlatých medailí z Jablonce 
Pokles cen akcií na světových burzách zvýšil zájem o investice do drahých kovů. Zaznamenali 

to i v České Mincovně v Jablonci nad Nisou, kde razili zlaté medaile o váze jednoho kilogramu. Jde už o 
pátou emisi, v minulosti se ale vyrábělo maximálně 50 kusů. Letos jich v Jablonci razili rovnou stovku. 
Přesto je už dnes 70 % z nich prodáno. „Výjimkou nejsou investoři, kteří objednali dvě nebo tři, ale 
jeden jich kupuje dokonce sedm,“ řekl  obchodní náměstek České Mincovny Libor Křapka. 

Zlepšování situace domácností se zastavilo  
Trend postupného zlepšování finanční situace českých domácností, patrný od roku 
2004, se zastavil. Ukázal to lednový průzkumu společnosti STEM, v němž jen necelá 
polovina (49 %) dotázaných uvedla, že je jejich domácnost poměrně dobře finančně 
zajištěna. Do velmi obtížné finanční situace se dostala v průběhu loňského roku téměř 
třetina obyvatel (30 %). Z průzkumu je rovněž patrné, že v poměrně dobře finančně 
zabezpečených domácnostech, které netrpěly v posledním roce velkou finanční tísní, 
žijí o něco více než dvě pětiny obyvatel (44 %). Zbývající část se s finančními problé-
my setkává, z toho čtvrtina se potýká s problémy zásadního rázu. Hůře než vlastní fi-

nanční situaci přitom lidé vnímají finanční situaci všech domácností v ČR. Téměř polovina (48 %) re-
spondentů si myslí, že s velmi obtížnou finanční situací se loni vyrovnávala většina českých domácností.  

Důvěra v ekonomiku v lednu rostla  
Důvěra v domácí ekonomiku v lednu po osmi měsících vzrostla. Souhrnný ukazatel důvěry se 

zvýšil proti předchozímu měsíci o 1,6 bodu. Důvěra spotřebitelů stoupla o 4,7 bodu. Ukazatel podnika-
telské důvěry se v porovnání s prosincem zvýšil o 0,7 bodu. Vyplývá to z konjunkturálního průzkumu 
ČSÚ. Ve srovnání s loňským lednem je celková důvěra v českou ekonomiku nižší o 3,4 bodu. Důvěra 
podnikatelů je meziročně o 1,4 bodu nižší, důvěra spotřebitelů spadla o 11,8 bodu. 

CA „Internet Security 
Outlook Report“ 
„Internet Security Outlook Report“ upozorňuje, 
že k nejpravděpodobnějším cílům online útoků 
budou letos patřit online hráči, sociální sítě a vý-
znamné události, jako jsou americké prezident-
ské volby či olympijské hry v Pekingu. Studie 
vychází z dat získaných CA Global Security Ad-
visor Team a obsahuje bezpečnostní předpovědi 
pro letošní rok a informuje o loňských trendech. 
„Internetoví piráti se zaměřují na všechny příle-
žitosti a využijí jakéhokoli slabého místa,“ říká 
Brian Grayek ze společnosti CA: „Zatímco bez-
pečnostní ochrana v oblasti identifikace malwaru 
se zlepšuje, online zloději jsou chytřejší a utaje-
nější ve způsobech útoků na naše počítače.“ 
IXTENT dodá elektronický 
archiv pojišťovně AEGON 
Společnost IXTENT, specialista na řešení Enter-
prise Content Management ve střední a východní 
Evropě, dodává elektronický archiv dokumentů 
pro pojišťovnu AEGON. AEGON Pojišťovna, 
která působí od roku 2005 i na českém trhu, stále 
pracuje na zvyšování kvality a rychlosti zákaz-
nických služeb. Nyní přistupuje k dalšímu stupni 
správy značného množství dokumentů s využitím 
digitalizace a technologie inteligentního vytěžo-
vání dat. Ke spolupráci v této oblasti byla přizvá-
na společnost IXTENT, která má za sebou řadu 
implementací řešení Document Management v 
pojišťovnách a dalších finančních institucích.  

TECHNOLOGIE 

Historie ožívá na zlaté 
31,1g a 1kg medaili 
V loňském roce vydala u 
příležitosti 650. výročí 
položení základního kame-
ne Karlova mostu společ-
nost Zlaté Mince – Numis-
matika výroční pamětní 
medaili z ryzího zlata. 
Autorem výtvarného návrhu je Zbyněk Fojtů, 
rytecké úpravy provedl Lubomír Lietava. Medai-
le má průměr 37 mm, sílu 2 mm, ryzost 
999,9/1000 Au, váží jednu trojskou unci (asi 31,1 
g) a její cena činí 23 tis.– Kč. Náklad tohoto 
špičkového provedení je pouhých 650 kusů. K 
medaili je dodáván certifikát a je úředně punco-
vána (lze ji objednat na www.Zlate-Mince.cz). 
Na lícní straně medaile je v pravé části vyobra-
zen český král a římský císař Karel IV., Karlův 
most, Malostranské mostecké věže a nápis „1 oz 
999,9 Au Karel IV.“, udávající váhu a ryzost 
medaile. Vedle románské věže jsou umístěny 

značky vydavatele a mincov-
ny. Na rubové straně medaile 
je v poutavé perspektivě 
vyobrazena v nejjemnějších 
detailech výzdoba Staroměst-
ské věže. Medaile se vydává 
ve dvojím provedení ražby, 

které se liší povrchovou úpravou a hranou 
(klasické a proof). 
Vydána byla také zlatá medaile se stejným moti-
vem v 1kg verzi (průměr 85 mm, ryzost 
999,9/1000 Au, číslovaná ražba, vydaných 65 
kusů). Jedná se přitom o vůbec první ražbu me-
daile ve váze 1 kg, jejíž motiv je věnován dílu 
českého krále a římského císaře Karla IV.  

NOVÉ MINCE A MEDAILE 

http://bankovnictvi.ihned.cz
http://www.Zlate-Mince.cz
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Hypotéky loni vzrostly o 41,1 % 
Podle očekávání údaje Ministerstva pro místní rozvoj potvrdily, že banky v ČR poskytly loni 

účelové hypotéky v celkovém objemu 142,3 mld. Kč. To představuje meziroční nárůst o 41,1 %. „V 
minulém roce bylo občanům poskytnuto 83 344 nových hypoték, tj. o 23,8 % více než v roce 2006. Celko-
vý objem poskytnutých účelových hypotečních úvěrů od roku 1995 dosáhl na 469,6 mld. Kč,“ doplňuje 
Jan Sadil, generální ředitel Hypoteční banky. Podle MMR činila průměrná výše hypotéky 1,707 mil. Kč.    

Komerční banka přišla o 200 mil. Kč  
Komerční banka přišla kvůli chybě ve svém informačním systému za čtyři roky o 200 mil. Kč, 

píše týdeník Euro ve svém dnešním vydání. Banka některým jiným finančním ústavům účtovala nižší 
poplatky, než měla v sazebníku; haléřové rozdíly ale vzhledem k množství transakcí narostly do stamili-
onů. Banky už jednají o finančním vyrovnání. "Došlo k chybnému nastavení IT systémů, které vedlo k 
nesprávnému zaúčtování mezibankovních poplatků souvisejících s vypořádáním některých karetních 
transakcí. Jednalo se pouze o účtování poplatků mezi bankami a netýká se klientů. Těm byly účtovány 
poplatky v souladu s platnými sazebníky. Nyní je účtování mezibankovních poplatků v našem systému již 
nastaveno správně," řekla týdeníku mluvčí banky Romana Ondrůšková. Nesprávně byly nastaveny sys-
témy, které komunikují s karetní asociací Visa.  

Některé bankovní poplatky se nelíbí ani bankám  
Server Patrika Nachera bankovnipoplatky.com vyhlásil třetí ročník ankety o nejabsurdnější 

bankovní poplatek. O poplatcích tentokrát hlasovaly i samotné banky prostřednictvím jejich mluvčí. Ti 
nejčastěji kroutili hlavou nad poplatky za internetové bankovnictví. Z deseti oslovených bank a finanč-

ních institucí nereagovala pouze Komerční banka. Jan Burian, mluvčí 
mBank, se rozohnil nad poplatky za příchozí platby. Marek Roll z Poštovní 
spořitelny se podivuje nad poplatky za internetbanking a výpisy prostřed-
nictvím elektronické pošty. Mluvčímu UniCredit Bank Tomáši Pavlíkovi 
se zase nezdají poplatky za rozměnění peněz. Na poplatky za účetní polož-
ky upozornil Ján Franek z družstevní záložny Fio. Tomáš Kofroň z Raiffei-

senbank se domnívá, že absurdní poplatek je pro každého jiný. "Důležité pro klienta je, že vždy má mož-
nost volby. Pokud mu nějaký poplatek jeho banky připadá absurdní, vždy si může vybrat jinou banku, 
která tento poplatek neúčtuje," dodal Kofroň. Mluvčí Volksbank Lucie Hálová uvedla, že všechny po-
platky uvedené v sazebníku Volksbank považuje za oprávněné. Hlas pro absurdní poplatek nedala. 

PS dá podnikatelům kreditní kartu na rok zdarma 
Do posledního únorového dne si podnikatelé mohou zažádat o kreditní kartu s ročním vedením 

zdarma. Karta je určena novým i dosavadním klientům. Její hlavní výhodou je kromě ročního bezplatné-
ho vedení také možnost překlenutí dočasného nedostatku finančních prostředků prostřednictvím úvěro-
vého limitu ve výši až 500 tis. Kč. Klienti mohou navíc využít bezúročné období v délce až 45 dní.  

KB vydala podnikatelům 50 tisíc kreditních karet 
Popularita kreditních karet pro podnikatele v ČR stále roste, důkazem je jejich počet vydaný 

Komerční bankou, který nedávno překonal hranici 50 tisíc kusů. Nyní tak využívá kreditní kartu jako 
jeden ze zdrojů financování pro své podnikání téměř 20 % klientů KB z řad podnikatelů a malých firem. 

Banky se podílejí na poradenství předluženým  
Česká spořitelna je další bankou, která se podílí na provozu poradenského centra pro předlužené 

domácnosti. ČS společně se Sdružením českých spotřebitelů otevřela v Praze kancelář, kam mohou zajít 
lidé pro radu, co dělat se svými dluhy. Kvůli poradně založily obecně prospěšnou společnost Poradna při 
finanční tísni. V prosinci začala otevírat v Praze poradenská centra pro lidi, kteří mají problémy se splá-
cením úvěrů, Asociace občanských poraden ve spolupráci s ČSOB a pražským magistrátem. Poradenství 
pro předlužené domácnosti již nabízí delší dobu v Olomouci i občanské sdružení SPES.  

Nové funkčnosti internetového bankovnictví ČS 
Ode dneška nabídne internetové bankovnictví České spořitelny klientům nové funkčnosti, které 

banka od listopadu loňského roku ověřovala u vybraných majitelů služby SERVIS 24 Internetbanking. 
Klienti tak například získají přes internetové bankovnictví informace o svých platebních kartách, budou 
mít možnost nastavit si Osobní účet ČS podle svých představ nebo jim banka nabídne možnost před-
schváleného úvěru. U přeshraničních plateb budou moci nově zadávat tzv. SEPA převody. 

Účastníci fóra v Davosu 
mají obavy o ekonomiku  
Účastníci Světového ekonomického fóra v Da-
vosu pokládají nynější vyhlídky světové ekono-
miky za složité a nepříznivé, zejména s ohledem 
na hrozící recesi ve Spojených státech. Nejsou 
však jednotní v názoru na hloubku recese ani na 
to, zda problémy v USA stáhnou dolů i ostatní 
země a oblasti, nebo zda recese zůstane mírná a 
omezená na Severní Ameriku.  
Bude ECB snižovat sazby? 
Evropská centrální banka začne pod tlakem vý-
voje v USA snižovat své sazby docela brzy, zřej-
mě již na jaře, řekli někteří ekonomové a analyti-
ci v Davosu. Po úterním dramatickém zásahu 
Fed na podporu ekonomiky se ECB i evropští 
ministři financí tvářili, že Evropy se tato situace 
netýká; podle ekonomů však budou muset brzy 
názor změnit. ECB se s odkazem na vysokou 
inflaci v eurozóně zatím nepřipojila k vlně snižo-
vání úroků ve světě; tu centrální banky USA, 
Británie a Kanady uskutečňují již od konce loň-
ského léta v odpovědi na otřesy finančních trhů. 
Nyní však otázka pro ECB nezní, zda úroky 
sníží, ale kdy, říká ekonom londýnské pobočky 
Credit Suisse Neville Hill. 
Nálada mezi šéfy  
světových firem klesla 
Důvěra v ekonomické vyhlídky mezi výkonnými 
šéfy největších světových firem se zhoršila popr-
vé za pět let. Nejvíce manažery budí ze snu pří-
zrak globální recese, vyplývá z ankety, jejíž vý-
sledky pro Světové ekonomické fórum v Davosu 
zveřejnila společnost PricewaterhouseCoopers. 
Nálada mezi podnikatelskými šéfy je nejhorší v 
Severní Americe, kde velkou důvěru v rostoucí 
příjmy v příštích 12 měsících vyjádřilo jen 35 % 
ředitelů proti 53 % před rokem. Pesimističtější je 
i západní Evropa, kde poměr šéfů s vysokou 
důvěrou klesl na 44 % z loňských 52 %. 
MMF: Světová ekonomika 
je ve vážné situaci  
Světová ekonomika se kvůli problémům v USA 
začíná ocitat ve vážné situaci a je pravděpodob-
né, že negativní dopady pocítí všechny vyspělé 
země, uvedl ředitel Mezinárodního měnového 
fondu Dominique Strauss-Kahn. Problémy se ale 
podle něj mohou dotknout i tzv. rozvíjejících se 
trhů. "Situace je vážná. Všechny země světa poci-
ťují zpomalení růstu ekonomiky v USA, alespoň 
všechny vyspělé země," řekl šéf MMF: "Mladé 
trhy naštěstí nadále poměrně silně rostou a zajiš-
ťují celosvětový růst. Nelze ale vyloučit, že by se 
negativní dopady nemohly projevit i zde, takže 
jejich růst by pak byl slabší, než očekáváme."  
Nejdražší společnost  
na světě je z Číny 
Celosvětovému hodnocení Top 10 firem z hledis-
ka nejvyšší hodnoty již nevévodí výhradně ame-
rické společnosti. Na seznamu deseti podniků s 
nejvyšší tržní hodnotou se ke konci roku 2007 
nacházely čtyři čínské, čtyři americké a dva 
evropské podniky. Předloni dominovaly žebříčku 
Spojené státy s pěti koncerny. Tržní hodnota 
čínských podniků v rámci skupiny 100 nejdraž-
ších společností světa se během roku více než 
zdvojnásobila (nárůst o 123 %), zatímco burzov-
ní hodnota amerických společností klesla o dese-
tinu. Vyplývá to z výsledků průzkumu  Ernst & 
Young, který se zabýval tržní hodnotou celosvě-
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tově nejúspěšnějších firem a meziročním srovná-
ním těchto údajů (k 31. 12. 2006 a 31. 12. 2007). 
Podnikem s nejvyšší cenou na světě byla ke 
konci roku 2007 společnost PetroChina, jejíž 
tržní hodnota dosahovala 724 mld. USD, násle-
dována firmou Exxon Mobil (512 mld. USD). 
Počet čínských společností mezi stovkou nej-
dražších společností světa vzrostl ze 7 na 10. 
Čína se tak v pořadí zemí dostala na třetí pozici 
za vedoucí USA, které v Top 100 reprezentuje 32 
společností (v roce 2006 to bylo 45), a Velkou 
Británii s 11 podniky (9 podniků v roce 2006). 
SG přišla  o 7 mld. EUR 
Francouzská bankovní skupina Société Générale 
musí odepsat kvůli rekordnímu podvodu svého 
obchodníka a ztrátám z investic na americkém 
hypotečním trhu celkem 7 mld. EUR. Z toho o 
4,9 mld. EUR ji připravily podvodné transakce 
jednoho jejího obchodníka, jehož jméno je údaj-
ně Jerome Kerviel. SG musí nyní čelit pochyb-
nostem analytiků, poklesu hodnocení od ratingo-
vých agentur a získat dodatečný kapitál. Svým 
rozsahem jde o největší podvod v historii, který 
spáchal na účet nějaké banky vlastní obchodník.  
Světová banka ocenila  
projekt Doing Business 

Celkem 19 odborníků z 
účetních, právních a pora-
denských společností půso-
bících v ČR obdrželo cenu 
za spolupráci na projektu 

Doing Business, kterou uděluje Světová banka a 
organizace IFC. Publikace Doing Business, kte-
rou každoročně vydávají SB a IFC, srovnává, jak 
právní prostředí různých států světa ovlivňuje 
podnikání v těchto zemích. Na přípravě publika-
ce se bez nároku na honorář podílí více než 5000 
poradců, právníků, účetních, úředníků a akade-
miků ze všech sledovaných zemí. Celosvětovým 
partnerem daňové části projektu je společnost 
PwC. V roce 2008 bylo pro tento účel zpracová-
no více než 80 000 dat z 10 oblastí, které mapují, 
kolik času a nákladů je v jednotlivých zemích 
třeba vynaložit na založení společnosti, podniká-
ní, obchod, zdanění a ukončení podnikání.  
Zisk Bank of America  
se propadl o 95 % 
Čistý zisk Bank of America, druhé největší ban-
kou ve Spojených státech, se ve čtvrtém čtvrtletí 
propadl o 95 % na 268 mil. USD z 5,26 mld. 
před rokem. Důvodem byly úvěrové problémy a 
slabé výsledky v investičním bankovnictví.  
Nový rating 
Společnostem Cardif Assurance Vie a Cardif-
Assurances Risques Divers z francouzské pojiš-
ťovací skupiny BNP Paribas Assurance udělila 
ratingová agentura Standard & Poor's dlouhodo-
bý úvěrový rating a rating finanční síly na úrovni 
AA+. Holdingová skupina BNP Paribas Assuran-
ce, která je v ČR 100% vlastníkem POJIŠŤOV-
NY CARDIF PRO VITA, obdržela od S&P dlou-
hodobý rating na úrovni AA. Výhled pro všechny 
uvedené ratingy uvádí S&P jako stabilní. 
Převzetí Reuters se 
očekává ve 2. čtvrtletí  
Plán kanadské vydavatelské společnosti Thom-
son Corp. na převzetí mediální agentury Reuters 
za 8,7 mld. GBP bude zřejmě dovršen až počát-
kem 2. čtvrtletí. Musí se totiž počkat, až transak-
ci schválí antimonopolní orgány EU a USA. 
Spojením, které bylo oznámeno loni v květnu, 
vznikne největší světový poskytovatel finančních 
informací. 

Stavební spořitelny půjčily 74 mld. Kč 
Stavební spořitelny stejně jako hypoteční banky v loňském roce opět zažily rekordní rok. Spoři-

telny loni lidem půjčily na bydlení téměř 74 mld. Kč a celý trh úvěrů ze stavebního spoření tak meziroč-
ně stoupl o 40 %. Vyplývá to ze statistik jednotlivých stavebních spořitelen. V roce 2006 poskytly spoři-
telny téměř 156 tisíc nových úvěrů o celkovém objemu téměř 53 mld. Kč. Rekordní rok loni rovněž 
zaznamenaly i hypoteční banky. Trh s hypotékami loni stoupl podle odhadů o polovinu. Banky tak půjči-
ly loni přibližně 150 mld. Kč.  

ČMSS se v roce 2007 dařilo   
Obchodním výsledkům Českomoravské stavební spořitelny za rok 2007 dominují četné rekordy 

a v porovnání s trhem i další jedinečné výkony. Svým klientům poskytla úvěry v objemu více než 30 
mld. Kč. To je nový rekord ČMSS a také celého oboru stavebního spoření v ČR. 

Goutard: Růst hypotečního trhu v ČR zpomalí  
Hypoteční trh v ČR letos kvůli zvýšení úrokových sazeb a následnému zdražení hypo-
ték zpomalí tempo růstu na 20 až 25 %, zatímco loni vykázal asi 45% vzestup, řekl 
generální ředitel Komerční banky Laurent Goutard s tím, že dynamika české ekonomi-
ky má podle něj na trh hypoték větší vliv než hypoteční krize v USA. KB chce podle 
Goutarda v tomto roce zvýšit svůj podíl na tuzemském trhu hypoték na 25 %, když loni 
v září se tento podíl pohyboval mezi 22 a 23 %. Goutard dále uvedl, že americká kre-
ditní krize nebude mít na výsledky banky žádný, nebo jen zanedbatelný dopad. 

GE: rekordní objem spotřebitelských půjček 
Objem nově poskytnutých spotřebitelských půjček GE Money Bank dosáhl loni 13,4 mld. Kč, 

nejvíce v historii banky. Jde o 11% meziroční nárůst. Celkem banka poskytla více než 178 tisíc půjček v 
průměrné hodnotě 75 tis. Kč. Objem spotřebitelských úvěrů meziročně vzrostl o 25 % na 26,8 mld. Kč.  

PS dává v novém internetovém obchodu slevu  
Poštovní spořitelna a Družstvo invalidů Ergotep spouští ostrý provoz nového internetového 

obchodu www.Čtyřlístek.eu. E-shop nabízí téměř 4000 položek zboží od domácích potřeb až po elektro-
niku. Klienti PS budou mít v obchodě slevu, čeká je i propojení s věrnostním programem banky.  

Akční nabídka pro Flexibilní hypotéku KB 
Noví žadatelé o Flexibilní hypotéku mohou do konce března využít akční nabídku Komerční 

banky a ušetřit během splácení i několik desítek tisíc korun. U úvěrů sjednaných do 31. března nebudou 
muset platit standardní poplatek 100 Kč měsíčně, který je běžně za vedení Flexibilní hypotéky účtován. 

Akcie na pražské burze klesly pod 1400 bodů 
České akcie se na pražské burze 23. ledna odpoledne opět ocitly pod silným 
prodejním tlakem, který je srazil až na ceny z předloňského září. Domácí trh 
reagoval na další sestup zahraničních burz v čele s USA. Hlavní index PX kolem 
15:30 ztrácel 4,8 % a spadl na 1393,5 bodu. Naposledy index uzavřel pod 1400 
body 25. září 2006. Z jednotlivých emisí na tom byly nejhůře akcie AAA Auto, 
které byly níže o 7,7 %. O zhruba 7 % si pak pohoršily akcie společností CME, 
Komerční banka a Telefónica O2. 

Rekordní objem obchodů s akciemi v historii RM-S 
Investoři realizovali 23. ledna nejvyšší denní objem obchodů v patnáctileté historii akciového 

trhu RM-SYSTÉM. Aukční obchody dosáhly objemu 96,2 mil. Kč. Nejvíce se obchodovalo s akciemi 
společností ČEZ, Telefónica a Unipetrol. 

Pohled na vývoj akciového trhu v roce 2008 
Jak naznačil rok 2007, vývoj na BCPP nebude již tak jednoznačně optimistický jako v předcho-

zích letech. Podle analytiků společnosti CAPITAL PARTNERS tak lze letos očekávat pokračování vola-
tilního vývoje obchodování. V případě, že nedojde k negativnímu vývoji v zahraničí, je možné očekávat 
asi 10% zhodnocení měřeno indexem PX. Ten by se tak mohl přiblížit k magické hranici 2000 bodů.  

RM-Systém chce být dál trhem drobných investorů  
Mimoburzovní organizátor obchodů s cennými papíry RM-Systém chce i po změně zákona o 

podnikání na kapitálovém trhu, který mimo jiné odstraňuje monopoly burz, zůstat trhem především pro 
drobné investory. Přínos nové legislativy známé jako MiFID, vidí RM-Systém především v odbourání 
umělých konkurenčních bariér mezi organizátory. "Konečně se můžeme stát rovnocenným regulovaným 
trhem – burzou cenných papírů – se všemi marketingovými i obchodními výhodami, které z toho plynou," 
zdůraznil provozní ředitel RM-Systému David Hybeš: "Naše strategické zaměření nejvýhodnějšího trhu 
pro střední a drobné investory chceme rozhodně zachovat." Široké veřejné povědomí RM-Systému do-
konce v minulosti přineslo spíše kuriózní vítězství v anketě obchodník s cennými papíry, jeho služby 
totiž RM-Systém nikdy neprovozoval.  

HSBC rozšiřuje nabídku bezpečných investic 
Největší evropská banka HSBC dnes představila svoji již 29. tranši zajištěných růstových fondů, 

které budou díky globálnímu pokrytí HSBC dostupné ve 43 zemích světa. Poprvé je mezi nimi i koruno-
vý fond, který chrání domácí investory před kurzovým rizikem, a naopak zahraničním investorům nabízí 
zajímavou spekulaci na zhodnocování koruny. Fondy HSBC budou nabízeny od 21. ledna do 31. března 
2008. Investoři, kteří svůj nákup uskuteční dřív, dostanou bonusové podílové listy zdarma. 

KAPITÁLOVÝ TRH 
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Německá vláda snížila 
odhad růstu HDP  
Německá vláda snížila odhad letošního hospo-
dářského růstu země na 1,7 % z dosavadních 2 
%. Uvedlo to  německé ministerstvo hospodář-
ství a jako příčiny jmenovalo silný kurz eura a 
vysoké ceny ropy. Ekonomická rizika pro tento 
rok podle ministerstva vzrostla. 
Vienna Insurance Group 
chce na pražskou burzu  
Rakouský pojišťovací koncern Vienna Insurance 
Group, který v ČR působí prostřednictvím pojiš-
ťovny Kooperativa a České podnikatelské pojiš-
ťovny, chce vstoupit na pražskou burzu. Proto 
podal žádost o přijetí k obchodování. Koncern 
také oznámil, že od 1. února budou akcie skupiny 
na vídeňské burze registrovány pod novým jmé-
nem VIG. 
Soud s bankami  
V Miláně začal soudní proces se čtyřmi velkými 
bankami, které čelí obvinění z podílu na krachu 
italského potravinářského gigantu Parmalat. Před 
soud byly pohnány firmy Deutsche Bank, Mor-
gan Stanley, Citigroup a UBS. Proti společnosti 
Bank of America bude vedeno samostatné soudní 
řízení, napsala agentura APA. Obžaloba zastupu-
je zhruba 40 000 drobných investorů, kteří kvůli 
krachu Parmalatu přišli o peníze. V březnu začne 
v Parmě soudní proces se zakladatelem firmy 
Calistem Tanzim a s manažery a účetními kont-
rolory podniku.  
Fed snížil úroky  
o 0,75 procentního bodu  
Americká centrální banka Fed 22. ledna v mimo-
řádném kroku snížila základní úrokovou sazbu o 
0,75 p. b. na 3,5 %. Od centrální banky je to 
dosud nejrazantnější krok, jímž se snaží podpořit 
americkou ekonomiku v době, kdy ji ohrožuje 
recese a otřesy na globálních finančních trzích.  
Merrill Lynch prodělala  
Americká banka Merrill Lynch ve 4. čtvrtletí v 
důsledku krize na hypotečním trhu prodělala 9,8 
mld. USD. Jde o největší čtvrtletní ztrátu v histo-
rii podniku. Firma kvůli špatným hypotečním 
investicím musela odepsat 14,1 mld. USD.  
CDB má na transformaci 
20 mld. USD 
China Development Bank (CDB), která je jednou 
ze tří čínských státních bank financujících vládní 
programy, dostala od státu kapitálovou injekci 20 
mld. USD. Tento krok je součástí dlouho pláno-
vané transformace této státní instituce do ko-
merční banky. Podle analytiků vyústí zřejmě 
tento krok v umístění části akcií CDB na bur-
zách. Banka tím získá další peníze, zvýší svoji 
schopnost konkurovat na trhu a podpoří svou 
zahraniční expanzi. V červenci již CDB investo-
vala přes 3 mld. USD do koupě 3,1 % akcií brit-
ské banky Barclays. Kapitálovou injekci poskyt-
ne CDB vládní investiční společnost Central 
Huijin, vlastněná státním fondem China Invest-
ment Corp.  

Vývoj factoringu v roce 2007: 21% nárůst 
Asociace factoringových společností České republiky zveřejnila statistické údaje o vývoji facto-

ringu v roce 2007. Celkový objem postoupených pohledávek v uplynulém roce dosáhl hodnoty 127 mld. 
Kč. Tento výsledek představuje 21% nárůst ve srovnání s rokem 2006. Růst trhu nejlépe využila společ-
nost ČSOB Factoring, která dosáhla meziročního zvýšení obratu o téměř 39 %. Díky významné dynami-
ce růstu ČSOB Factoring na konci roku potvrdil svou pozici jedničky na trhu s factoringovými službami, 
na niž se vrátil v první polovině loňského roku. 

ČSOB Leasing stouply obchody na 25,2 mld. Kč  
Objem obchodu největší tuzemské leasingové společnosti ČSOB Leasing vzrostl za rok 2007 na 

celkem 25,2 mld. Kč, což je rekordní výsledek v historii firmy. V porovnání s rokem 2006 objem obcho-
dů vzrostl o 3,5 mld. Kč, tedy o více než 16 %. 

Transfinance drží pozici  
Podle nejnovějších údajů za rok 2007 si factoringová společnost Transfinance udržela pozici 

dlouhodobé jedničky v oblasti financování zahraničních pohledávek a svým obratem více než 26 mld. 
Kč významnou měrou přispěla ke 127 mld. Kč obratu za celé odvětví. 

ŠkoFIN podporuje zrakově postižené děti 
Společnost ŠkoFIN se rozhodla podporovat zrakově postižené děti prostřednictvím Nadace 

Leontinka. Dne 17.ledna bylo nadaci předáno pět vozů Škoda Roomster. ŠkoFIN ve spolupráci se Škoda 
Auto podpořil jak nákup vozů, tak jejich další provoz. 

LEASING A FACTORING 

POJIŠŤOVNY A PENZIJNÍ FONDY 
Kooperativa a ČPP loni zvýšily hrubý zisk  

Skupině Vienna Insurance Group ČR (VIG), kam patří Kooperativa a Česká podnikatelská po-
jišťovna, stoupl v ČR v roce 2007 podle předběžných výsledků zisk před zdaněním o 26 % na 1,6 mld. 
Kč. Na pojistném obě pojišťovny vybraly 33,7 mld. Kč, což bylo meziročně o 6 % více. Kooperativa, 
která je druhou největší pojišťovnou v ČR, se na výsledcích podílela hrubým ziskem 1,4 mld. Kč a pře-
depsaným pojistným 28,9 mld. Kč. ČPP, která je na domácím trhu osmá, dosáhla loni zisku před zdaně-
ním 203 mil. Kč, předpis jejího pojistného činil 4,7 mld. Kč.  

EGAP pojistil o dvě třetiny vyšší objem vývozů  
Státní Exportní garanční a pojišťovací společnost (EGAP) loni uzavřela 364 nových pojistných 

smluv v celkovém objemu téměř 50 mld. Kč, z nichž přibližně dvě třetiny tvoří smlouvy na pojištění 
rozsáhlých vývozů s hodnotou převyšující 1 mld. Kč. Dosažený výsledek znamená meziroční nárůst o 
zhruba 67 %, řekl mluvčí EGAP Vlastimil Nesrsta. Za celé období činnosti EGAP, tedy v letech 1992 až 
2007, firma pojistila se státní podporou úvěry, investice a záruky v celkové hodnotě 310 mld. Kč.  

MF chce zvýhodnit užití penzijního připojištění  
Ministerstvo financí připravilo návrh, podle něhož by v budoucnu měli být zvýhodněni lidé, 

kteří budou využívat penzijní připojištění k původnímu účelu, tedy k pravidelnému měsíčnímu příspěvku 
k důchodu. V rozhovoru pro rádio Impuls to řekl náměstek ministra financí Milan Šimáček.Současná 
legislativa umožňuje, aby si účastník systému penzijního připojištění vybral naspořenou částku jednorá-
zově a použil na libovolný účel. "Nebyla by zvýhodněna výplata jednorázová, ale byla by zvýhodněna 
výplata měsíční. To znamená, že by účastníci připojištění od penzijních fondů dostávali pravidelné mě-
síční částky," řekl Šimáček. MF ČR už tento návrh podle něj zpracovalo a předložilo poradě ekonomic-
kých ministrů. Kdy by jej měla posoudit vláda, však zatím nedokázal odhadnout.  

Životní pojistky v budoucnu asi ovlivní genetika 
Komerční poskytování genetických informací o zdraví lidí může mít 
podle odborníků v budoucnu velký vliv na životní pojištění. Pro někte-
ré klienty by se totiž pojistky mohly stát nedostupné. V české legislati-
vě možnost využívání genetických informací v pojišťovnictví není a 
ani se o ní neuvažuje. V zahraničí jsou přístupy k tomuto problému 
značně rozdílné. "Všeobecně lze konstatovat, že pojišťovny a zajišťovny 
vývoj v oborech medicíny sledují a nové poznatky do svých materiálů 
postupně zavedou. Je tedy možné, že dotaz na výsledky genetických 

testů u vybraných druhů pojištění bude později stejně běžný, jako když se dnes pojišťovny ptají na věk 
klienta," uvedl výkonný ředitel České asociace pojišťoven Tomáš Síkora. Vliv genetiky na upřesnění 
výše pojistného bude podle něj přínosem jak pro klienty, tak pro pojišťovny. Diskriminace občanů není v 
tomto ohledu třeba se obávat, dodal Síkora. 
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